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ACivilek Győrért Egyesü-
let, valamint a Borkai-
val Közösen a Jövőn-
kért Egyesület képvise-

lői hétfőn a városháza előtt tar-
tottak sajtótájékoztatót. Fodor
Roland és Hajtó Péter az ese-
ményen úgy fogalmazott, hogy
minden frissen beiktatott veze-
tőnek és testületnek száz nap
türelmi időt illik adni, de mint
hangsúlyozták: jól látszik, hogy
ez a politikai teljesítmény nulla.
A politikusok nehezményezték a
többi között azt is, hogy a költ-
ségvetés alakításába semmilyen
szinten nem vonták be az ő
egyesületeiket, bármely felme-
rülő kérdésükre pedig nem kap-
nak választ Pintér Bencétől.

Bene Zsolt, a Kisalföldi Erdőgazdaság munkatársa elmondta: „A
munka egyrészt egészségügyi kitermelést jelent, vagyis a po-
tenciálisan veszélyes, beteg, száradóban lévő fák kivágását. A
Püspökerdőben nagyon sok a kiránduló, ezért a veszélyes hely-
zeteket szeretnénk elkerülni. Másrészt vannak állománynevelési
feladataink. Sok helyen a fák lombkoronája már annyira összeér,
hogy egymás vetélytársaivá válnak, s egy részük bizony alulma-
rad a harcban. Ilyenkor a lombkoronaszintbe is belenyúlunk, rit-
kítunk, hogy a bent maradó állománynak jóval nagyobb növőtere
legyen.”  A kitermelt fából elsősorban lakossági tűzifa lesz, a töb-
bit pedig ipari alapanyagként hasznosítják.

Szerző: P. Csapucha Adrienn
Fotó: Marcali Gábor

nagy nulla” – mondta Fodor
Roland.

A Civilek Győrért Egyesület
képviselőjének mondandójára
Hajtó Péter úgy reflektált, hogy
eddig némán tűrték azt, hogy
mindenből kihagyták őket,
ezért kezdeményezni fogják
egy pártfüggetlen frakció meg-
alakítását, amely a választói
támogatásokon alapul majd.
„Tudni szeretnénk a 2025-ös
költségvetés minden egyes
részletét, ezért felszólítjuk a
baloldali polgármestert, hogy
vonjon be minket mint civil
képviselőket abba a folyamat-
ba, amely a költségvetést elő-
készíti. Fontosnak tartjuk a
párbeszédet, azt gondoljuk,
hogy mindent Győrért kell ten-
ni” – mutatott rá a politikus.

Egyúttal bejelentették, hogy tár-
gyalnak egy harmadik, pártfüg-
getlen frakció megalakításáról.

„A legfontosabb, amit kaptunk
az elmúlt száz napban az új

polgármestertől, hogy meg-
tudhattuk, egyetlenegy fő célja
van: nem csődbe vinni Győrt.
Ez a politikai teljesítmény,
amit az elmúlt száz napban ők
itt letettek az asztalra, az egy

FODOR ROLAND ÉS HAJTÓ PÉTER:
„EZ A POLITIKAI TELJESÍTMÉNY

EGY NAGY NULLA!”

Bolfarth Ádám a győri vár ka-
tonája, királyi tisztviselő, har-
mincados, majd kuruc ezre-
des, a dunántúli kuruc sereg
egyik legsikeresebb parancs-
noka, kuruc vértanú volt. Ne-
ve nemcsak egykori birtoká-
nak lakói, a Győr melletti
mindszentiek (ma Mind-
szentpuszta), de a történelem

Február elsejétől a hónap végéig fakitermelést végeznek
a Püspökerdőben.  A pontos területet térképen is jelölik,
a helyszínen pedig táblákkal jelzik. A munkálatok álta-
lában 8–15 óra között zajlanak majd. Arra kérik a láto-
gatókat, hogy ebben az időszakban kerüljék a területet.

iránt jobban érdeklődők szá-
mára sem cseng ismerősen. A
táblára felkerült Fodor László
brigadéros, Palkovics Ferenc
hadbiztos, Benedek Tamás
alhadnagy és Merin-Leprin
Pierre közvitéz neve is, akik a
Rákóczi-szabadságharc ide-
jén, 1710. január 18-án hal-
tak mártírhalált.

Bolfarth Ádámnak és a
Rákóczi-szabadságharc-
ban mártírhalált halt ka-
tonáknak avatott emlék-
táblát a Győri Hely- és
Családtörténet-kutatók
Baráti Társasága a
Lloyd-palota északi
homlokzatán.

EMLÉKTÁBLA ŐRZI
A KURUC MÁRTÍROK
NEVÉT

KIVÁGJÁK A VESZÉLYES FÁKAT
A PÜSPÖKERDŐBEN
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Boncsarovszky Péter fiatal kora el-
lenére nagy rálátással bír az önkor-
mányzati munkára, már a kam-
pány ideje alatt is a lakossággal

teljes együttműködésben dolgozott. „Azt
vallom, hogy a lakosság véleményét, a kéré-
seiket, az általam felfedezett, majd a lakos-
sági részről támogatott gondolatokat vigyük
véghez. Teendő az mindig akad, számomra
azonban nem problémák vannak, hanem
megoldandó feladatok!”

A képviselő a célkitűzések közül kiemelte,
hogy fel szeretné újíttatni a Földes Gábor

Szerző: Földvári Gabriella
Fotó: Győr+ archívum

utcában a 2/A-tól a 8/B számú házig terje-
dő járdaszakaszt. Új gyalogátkelőhelyet
tervez létesíteni a Körkemence utca végén,
a Szabolcska utcában. „2029-re szeretném,
ha elkészülne az Ady Endre park. A Széche-
nyi István Egyetem hallgatói a designkur-
zus keretében tervezték meg a parkba a
zenepavilont, hiszen az a cél, hogy a tér tel-
jen meg programokkal, élettel. Színvonalas
munkát adtak le a hallgatók, az együttmű-
ködést pedig külön köszönöm” – hangsú-
lyozta a képviselő.

A politikus a körzet szépítése, zöldítése ér-
dekében virágfölddel, virágpalántákkal kí-
vánja támogatni az ott élőket. Fontosnak
tartja a Barátság park továbbfejlesztését.
Bejárásokat kezdeményezett a kritikus te-
rületeken. A hatóságokkal közösen keresik a
megoldásokat, hogy még élhetőbbé, bizton-
ságosabbá tegyék a városrészt. Ennek érde-
kében például a Bán Aladár utcán lévő két
közterületi biztonsági kamerát is korszerű-
síteni szeretné. A közösségi élet felpezsdí-
téséért is kíván tenni Boncsarovszky Péter,
az adyvárosi napok szervezésével, ahová
minden korosztály számára tervez progra-
mokat, valamint továbbra is lesznek városi
sportnapok a Barátság parkban, ahol válto-
zatlanul, ingyenes egészségügyi felmérése-
ken és egészségmegőrző programokon ve-
hetnek részt az érdeklődők.

Boncsarovszky Péter október 1-jétől a 7-es számú választókerület – Adyváros
és Jancsifalu – önkormányzati képviselője. A fiatal politikus ifjúságpolitikáért
felelős tanácsnok, a Fidesz–KDNP-frakció frakcióvezető-helyettese, a Fideli-
tas nyugat-dunántúli regionális igazgatója és a győri csoportjának az elnöke.
Mellette harmadéves jogászhallgató.

BONCSAROVSZKY PÉTER:

HANEM MEGOLDANDÓ FELADATOK
NEM PROBLÉMÁK VANNAK, 

A21 intézkedésből álló
Új Gazdaságpolitikai
Akcióterv kilencedik
pontja értelmében a

kormány 2025-ben már lehe-
tővé teszi a Széchenyi Pihenő-
kártyára érkező juttatások 50
százalékának lakáscélú fel-
használását. A kormány ezen

ÚJABB KEDVEZŐ VÁLTOZÁSOK
Szerző: P. Csapucha Adrienn
Fotó: Marcali Gábor

intézkedésének hála, újabb
eszközzel támogatják a megfi-
zethető lakhatást, amely az
akcióterv egyik alappillére.
Emellett a könnyebb használat
érdekében idén szeptember 1-
jétől a SZÉP-kártya digitális
formában is elérhetővé válik,
az aktív életmód támogatásá-
ért pedig új zseb is nyílt Aktív
Magyarok néven. A részletekről
Fűzy Andrást kérdeztük.

A családok lakáskörülményei-
nek javítása érdekében 2025-
ben a SZÉP-kártyára érkező
juttatások 50 százalékát lakás-
felújításra is felhasználhatják a
munkavállalók. A béren kívüli
juttatásukból többek között
vasáru, építőanyag, festék,
üveg, bútor, valamint világítási
eszközök vásárlása is lehetsé-
gessé válik. „Folyamatosan bő-
vül azon boltok listája, ahol el-
fogadják a SZÉP-kártyát. Nem
minden kiskereskedelmi egy-
ség lesz automatikusan elfo-
gadóhely, ugyanis a cégnek
rendelkeznie kell az ehhez
szükséges szerződéssel” –
hívta fel a figyelmet a győri Fi-
desz–KDNP önkormányzati
képviselője. Mint mondta: ér-
demes a vásárlás előtt tájéko-
zódni arról, hogy az üzletben
melyik bank által kibocsátott
SZÉP-kártyát fogadják el.

Fűzy András kiemelte továb-
bá, hogy a kormány a magyar
munkavállalók egészségének
megőrzése és aktív életvitelük
támogatása érdekében Aktív
Magyarok néven új zsebet nyi-
tott a SZÉP-kártyán. „A mun-
kavállalók az így kifizethető
havi 10 ezer forintot kizárólag
sportolásra, aktív életmóddal
kapcsolatos szolgáltatásokra
fordíthatják. Ennek keretében
a juttatás többek között fel-
használható szabadidős vagy
sporteszközök kölcsönzésére,
sport- vagy szabadidős kép-
zésekre, de akár sportegyesü-
leti tevékenység finanszírozá-
sára is. A kormány intézkedé-
se nyomán a SZÉP-kártyán
keresztül évente fizethető
összeg így havi 10 ezer, évi
120 ezer forinttal nő, 450
ezerről 570 ezerre” – tette
hozzá a képviselő.

SZÉP-KÁRTYA:
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Míg 2023-ban 3119 baba látta
meg a napvilágot városunkban,
addig tavaly csak 2746 kisgyer-
mek született. A kedvelt nevek

tekintetében is történtek változások. Tavaly
a legnépszerűbb lánynevek az Anna, a Luca,
a Zoé, a Hanna és az Emma voltak, a fiúknál
pedig az Olivér, a Marcell, a Máté, a Dominik
és a Levente. Egy évvel korábban a listát a
lányoknál a Hannák vezették.  

A különleges névválasztással is sok szülő
élt, így többek között a kislányok között ta-
lálunk Zejnep, Polla, Mézi, Evolett, Bejke ne-

ZEJNEP, POLLA, ZSADÁNY ÉS VILIBALD NEVŰ GYERMEKEK IS SZÜLETTEK

Szerző: Földvári Gabriella
Fotó: Elena Schweitzer/shutterstock.com

Sajnálatos, de tavaly kevesebb gyer-
mek született és kevesebb házassá-
got is kötöttek, mint az azt megelőző
évben – tudtuk meg Kissné Pápai
Andreától, a győri anyakönyvi hivatal
vezetőjétől.

vű gyerekeket. A fiúk közül pedig volt, akit
Zsadánynak, Hektornak, Teónak, Vilibaldnak
vagy Jankónak neveztek el.

Még a két évvel ezelőttihez képest is csök-
kent a házasulási kedv: 804-hez képest csak
685 pár mondta ki 2024-ben a boldogító
igent. Három évvel ezelőtt azonban még
1033 pár járult az anyakönyvvezető elé.

Volt olyan, aki szlovák, ukrán, román, szerb,
kubai, örmény, brazil vagy koreai állampol-
gárral kötött házasságot. Jellemzően kisebb,
száz fő alatti esküvőket tartanak, kivétel ez
alól a külső helyszínen megtartott esküvők
– tájékoztatott az anyakönyvvezető, aki arra
is felhívja a figyelmet, hogy a házasulandók
a nagy napra mindenképpen vigyék el ma-
gukkal az irataikat!

A névválasztási szokások sem sokat változ-
tak, a leggyakrabban a kötőjeles névviselési
formát választják, de újra vannak olyan fe-
leségek, akik a férjük vezetéknevét a -né tol-
dalékkal használják.

Stagnál a bejegyzett élettársi kapcsolatot
hitelesítők aránya, tavaly is és egy évvel ko-
rábban is hatan éltek ezzel a lehetőséggel.

A válások száma némi csökkenést mutat,
2022-ben 272, 2023-ban 289, míg 2024-
ben 263 pár döntött úgy, hogy nem folytatja
együtt az életét. Sajnálatos adat, hogy 2376
halálesetet jegyeztek be tavaly, míg tavaly-
előtt ez a szám 2449 volt.

Kissné Pápai Andrea kitért arra is, hogy feb-
ruártól néhány esetben emelkedett a név
megváltoztatására irányuló kérelem igazga-
tási szolgáltatási díja. Születési utónév meg-
változtatása eseten 13 ezer forint, míg a
születési családi név, valamint a születési
családi és utónév megváltoztatása esetén
18 ezer forint szolgáltatási díjat kell fizetni.

Azt is érdemes tudni, hogy jogszabályváltozás
miatt az újszülött anyakönyvi kivonatát és a
lakcímkártyát már nem utalja el postán a hi-
vatal, hanem ezeket az iratokat az Anyakönyvi
Hivatalban vehetik át a hozzátartozók.

GYŐRI ANYAKÖNYV:
KEVESEBB HÁZASSÁG,

KEVESEBB VÁLÁS

A városházán megtartott ünnepségen első-
ként Pintér Bence polgármester köszöntöt-
te a jelenlévőket, aki hangsúlyozta: „Nem-
zeti imádságunk születése olyan ünnep,
amely a politika felett áll, amelyet mindenki
magáénak érezhet. Nem rombol, hanem
épít, nem szétválaszt, hanem összeköt. ” A

A MAGYAR KULTÚRÁT, A HIMNUSZ SZÜLETÉSÉT  

Szerző: Földvári Gabriella
Fotó: Marcali Gábor

Január 22. a magyar kultúra napja,
ebből az alkalomból szerdán ünnepi
műsorral és díjátadással emlékezett
a győri önkormányzat a Himnusz
születésének napjára a városháza
dísztermében.

Pongrácz Balázs, Csizmadia István és Balla Richárd
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„A Rába-Steiger története egy
beszélgetéssel kezdődött. A Bá-
bolnai Állami Gazdaságban
ugyanis már a ’70-es években
importált gépekkel dolgoztak az
amerikai nagyüzemi kukorica-
termelési rendszert meghonosí-
tó, úgynevezett CPS-ágazatban.
Amikor az egyik traktorban el-
romlott a Caterpillar motor, Bur-
gert Róbert, az állami gazdaság
vezetője Horváth Edét, a Rába
legendás vezérigazgatóját ke-
reste meg” – meséli Szabó Já-
nos nyugdíjas ipartörténet-ku-
tató, egykori konstruktőr, a téma
avatott ismerője.

Hamarosan kiderült, hogy a Rá-
ba-MAN motor átalakításokkal
alkalmas lehet mezőgazdasági
erőgépekbe, a Steiger Cougar
szerkezeti felépítése pedig egy-
szerű volt, amihez a győri szak-
emberek hamarosan egy sokkal
jobb, sorozatgyártásra is alkal-
mas futóművet terveztek.

Fél évszázados születését
ünnepi idén a győri és a ma-
gyar gépgyártás ikonikus
erőgépe, a Rába-Steiger,
amelyet a mai napig sok he-
lyen használnak.

Szerző: Szigeti Sándor
Fotó: Rába-archívum

Összeállt tehát a kép, hogy ko-
moly üzleti lehetőség volna az
itthoni gyártásban, és egy ame-
rikai–magyar kooperációban” –
mondja Szabó János.

Az előkészületek után 1974 ok-
tóberében vette meg a licencjo-
got a Rába. Amikor a tárgyaláso-
kon kiderült, hogy a győri cég fu-
tóművekkel akar fizetni, az ame-
rikaiak a fejüket vakargatták. A
legenda szerint Horváth Ede ek-
kor a telefonhoz lépett és intéz-
kedett, hogy az első repülőjárat-
tal küldjenek ki mintafutóműve-
ket Budapestről. A futóművek
két napon belül megérkeztek a

tengerentúlra, az amerikaiak pe-
dig rábólintottak az üzletre.

„A megállapodás további rendkí-
vül lényeges hozadéka az volt,
hogy megnyílt az amerikai piac a
Rába előtt, amely az 1980-as
évek közepére éves szinten már
több mint százmillió dollár ér-
tékben exportált futóműveket
az USA-ba. Az amerikai hadse-
reg járműveinek nagyjából a fele
ma is Rába futóműveken jár” –
említ egy újabb érdekességet a
szakember.

Itthon, a sikeres amerikai tár-
gyalások után mindössze két

hónappal, 1974 decemberére
elkészült az első öt mintadarab,
majd 1975. március 1-jén meg-
kezdődött a sorozatgyártás.
1974 és 2001 között összesen
3912 darab Rába-Steiger és 130
darab egyéb változata készült,
elsősorban a magyar piacra, de
jutott belőlük Európa, a Közel-
Kelet és Afrika országaiba, sőt
még Ausztráliába is egy példány.

A Rába-Steigerek titka az egysze-
rűségben és a könnyű javítható-
ságban rejlett. Sokat elmond
ezeknek a traktoroknak a minő-
ségéről, hogy több mint ezer kö-
zülük a mai napig használatban
van. Magyarországon kívül
Ausztriában és Spanyolország-
ban is vannak olyan gazdaságok,
ahol ezekkel dolgoznak. Sőt, a régi
használaton kívüli és bontott gé-
pek is igen keresettek, a felújítá-
suk ugyanis lényegesen olcsóbb,
mint egy új traktor megvásárlása.
A legutolsó Rába-Steiger 2001-
ben gördült le a győri gyártósor-
ról, és 2002-ben adták el.

A nagy múltú Rába-gyár állandó
járműtörténeti kiállításán ma is
megtekinthetők igazi kuriózumok.
A Martin utcai Technológiai Cent-
rumban kialakított hiánypótló tár-
lat előzetes regisztrációt követően
ingyenes tárlatvezetéssel látogat-
ható. Regisztrálni a tc@raba.hu
e-mail-címen lehet.

ÖTVENÉVES 
A RÁBA LEGENDÁJA

 ÜNNEPELTÜK
politikus kiemelte, hogy a város büszke és
hálás a kultúra és közművelődés területén
dolgozóknak azért, mert  mindig újabb és
újabb csodákkal gazdagítják városunkat.

Dr. Laczkovits-Takács Tímea, a Humánszol-
gáltatási Bizottság elnöke ünnepi beszédé-
nek elején felidézte a Himnusz születésnek
körülményeit, majd beszélt városunk kultu-
rális örökségéről. „Győrről azt szokták mon-
dani a török vész idején, hogy a keresztény
Európa védőbástyája. Hiszem, a nemzet
életében, kultúrájában ma is kiemelkedő
annyi kiválóság, közöttük Jedlik Ányos és
Rómer Flóris földje. Galgóczi Erzsébet szű-
kebb hazája, Sulyok Vince otthona nagy je-
lentőséggel bír, hiszen a hajdani nagyjaink
örökségén ma kortárs alkotóival, művé -

szeivel, kulturális intézményeivel, rendez-
vényeivel újra- és újrateremti azt a miliőt,
ami városunkat különlegessé és szerethe-
tővé teszi” – mutatott rá a politikus.

A Győr Művészetéért díját a város kulturális
életében végzett kimagasló művészeti te-
vékenysége elismeréséül Csizmadia István
tanár, festőművész vehette át. A Győr Köz-
művelődéséért díjban az Arrabona Diákszín-
pad részesült, képviselőjük, Balla Richárd
vette át a díjat. Szintén a Győr Közművelő-
déséért díjjal ismerték el Pongrácz Balázs
művészeti vezető munkáját. A városvezetés
elismerésben részesítette az önkormányzat
kulturális intézményeiben kiemelkedő szín-
vonalú munkát végző munkatársakat. Be-
nyik András, a Dr. Kovács Pál Könyvtár és
Közösségi Tér közművelődési csoportveze-
tője, Bognár-Tóth Petra, a Generációk Mű-
velődési Háza ügyviteli alkalmazottja, Bódis
Gyula Lajos, a Rómer Flóris Művészeti és

Történeti Múzeum műszaki szakalkalma-
zottja, Jófejű Anita, a Kulturális Pénzügyi-
Gazdasági Szolgáltató Központ gazdasági
főelőadója, Kisházy Ágnes, a Győri Filharmo-
nikus Zenekar hegedűművésze,  Kiss Borbá-
la Krisztina, Győr Megyei Jogú Város Levél-
tárának levéltárosa, Lung Jenőné, a Molnár
Vid Bertalan Művelődési Központ üzemviteli
munkatársa, Pelikán Alexandra, a Győri
Nemzeti Színház igazgatói asszisztense,
projektmenedzsere. Rigóné Bárdosi Zsu-
zsanna, a Vaskakas Bábszínház jegypénztá-
rosa, informátora, Szalkai Gergő, a Győri Ba-
lett hangosítója, Zalka Zsuzsanna, a Győri
Művészeti és Fesztiválközpont igazgatóhe-
lyettese vehette át az elismerő oklevelet a
polgármestertől és a bizottsági elnöktől.

A magyar kultúra napi ünnepi műsorban
Herczegh Péter színművész, prof. dr. Jáno-
si Zoltán irodalomtörténész és a Napfonat
Zenekar közreműködött.
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Milyen emlékei vannak arról a
25 évvel ezelőtti napról?
Váratlanul ért a kinevezés, ami
meglepett, de nagyon szép él-
mény volt a püspökszentelés.
Azon a napon tizenkettőnket
szentelt fel a Szentatya, Szent
II. János Pál pápa. Hárman vol-
tunk magyarok, Erdő Péter bí-
boroson és rajtam kívül egy
csángó-magyar származású
moldovai püspök, Anton Cosa.
Emlékezetes nap volt, gyönyörű
idő és hatalmas tömeg a Szent
Péter-bazilikában. Püspökké
válni nagy életforduló, amely-

DR. VERES ANDRÁS: 

Szerző: J. Kovács Andrea
Fotó: Marcali Gábor

Dr. Veres András, a Magyar Katolikus Püspöki Konferencia elnöke, a Pázmány Péter
Katolikus Egyetem nagykancellárja, a Szent István által 1001-ben alapított Győri Egy-
házmegye 78. püspöke a napokban ünnepelte püspökké szentelése 25. évfordulóját.

nek jelentőségét segített meg-
tapasztalni a szentelés ünnepe.
Gyorsan eltelt ez a negyedszá-
zad, hiszen rengeteg olyan fel-
adat talált meg, ami bár nagy
kihívás volt, örömmel végez-
tem. A szentelés után folytat-
tam a Püspöki Konferencia tit-
kárságán végzett munkámat,
később szombathelyi, majd
győri püspök lettem. Remélem,
hogy mindaz, amit tettem, a hí-
vő emberek és az Egyház javát
szolgálta. A változó világ,
amelyben élünk, sok kihívást
teremtett, ezeknek legjobb tu-
dásom szerint próbáltam meg-
felelni a Püspöki Konferencia
titkáraként, később egyik tagja-

ként, most pedig elnökeként
második ciklusomat töltöm.

Kilencedik éve a Győri Egyház-
megye főpásztora. Milyen fel-
adatok várták?
Nagy hangsúlyt fektettem az is-
kolák, intézmények jó működte-
tésére, fejlesztésére. Lehetőség
nyílt rá, hogy a visszakapott egy-
házi épületek lepusztultságát ki-
javítsuk és pályázati segítséggel
felújítsuk. A volt egyházi ingatla-
nok visszaadásakor az ország-
ban általános volt, hogy ezek az
épületek teljesen kifosztva, le-
lakva kerültek vissza hozzánk.
Ugyanakkor fontosnak tartom a
hitélet megújítását, a papság ál-

landó szellemi és lelki készenlét-
ben tartását, hogy helyt tudjanak
állni a mai számtalan kihívás kö-
zepette. Ma a hitoktatás, a kö-
zösség szervezése egészen más,
mint ezelőtt tíz-húsz évvel. Tö-
rekszem rá, hogy világiakat is
bevonjunk ebbe a munkába.
Egyházmegyei zsinatot indítot-
tunk, mert tudatosan és sziszte-
matikusan kell sorra vennünk
azokat a területeket, ahol új fel-
adatok vannak, és megtalálni rá-
juk a hiteles, jó megoldásokat. A
közös gondolkodás eredménye-
ként szeptemberben megszület-
het egy olyan, lelkipásztori fel-
adatokat számba vevő doku-
mentum, ami segíthet abban,
hogy az előttünk álló évek kihí-
vásait sikerrel vehessük.

Négy éve tart a Prohászka-isko-
la felújítása. A gimnázium és az
óvoda már elkészült, ám az ál-
talános iskolások harmadik éve
kölcsön épületben tanulnak.
Mikorra fejeződnek be a mun-
kálatok?
Már a kezdetekkor nagy nehéz-
séget jelentettek a régészeti fel-
tárások, amelyek másfél évvel
eltolták a határidőt. Utána jött a
kivitelezői csőd. A közbeszerzés
tulajdonképpen kényszerpálya a
megbízónak, mert mindig azt a
pályázót kell választania, aki a
legolcsóbb ajánlatot adja. A tör-
vény szerint mi is ezt tettük, a
cég pedig egy idő után csődöt je-
lentett, a munka félbeszakadt.
Szerencse a szerencsétlenség-
ben, hogy csak annyi volt kifizet-
ve, amennyi munkát elvégeztek.
Ezután új kivitelezőt kellett ta-
lálnunk. Jelenleg gőzerővel foly-
nak a munkálatok, s a hosszúra
nyúlt folyamatnak végre látjuk a
végét. A jövő tanévet már bizto-
san a felújított iskolában kezd-
hetik a diákok.

Mi lesz a tornacsarnokkal, hi-
szen jelenleg egyetlen tornater-
me sincs a diákoknak?
A terv már kétszer megjárta az
Országos Tervtanácsot. Várjuk
az építési engedélyeket, azt ígér-
ték, hogy a napokban megérke-
zik. A régészeti előkészítés meg-
történt, hamarosan megkez-
dődhet az építés.

A teljes interjú a gyorplusz.hu-n
olvasható.

PÜSPÖKI JUBILEUM

FONTOSNAK TARTOM A HITÉLET
MEGÚJÍTÁSÁT
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Jómódú, gazdálkodó, rába-
pordányi szülők hétgyerme-
kes családjába másodikként
érkezett meg Visy Judit száz

évvel ezelőtt. Minden gyereket
nem tudtak taníttatni a szülők, így
hatalmas tudásvágya ellenére Ju-
dit a polgári után ipari iskolát vég-
zett, varrni tanult, mestervizsgá-
ját Budapesten szerezte meg.
Hamar fel kellett nőnie, élete csu-
pa gondoskodás volt, mondják
róla testvérei. Körzeti orvos férje
fiatalon meghalt, a 44 éves asz-
szony egyedül nevelte fel négy,
akkor serdülő lánygyerekét. Vala-
mennyiüket taníttatta, mindegyik
lánya diplomát szerzett.

Dr. Ruzsa Sándorné Győrben él,
egyedül, de az utóbbi években
szinte mindig vele van valame-
lyik lánya. Nem mintha napi
gondozásra szorulna, képes el-
látni önmagát. „A cipőmet nehe-
zen kötöm be, a bal kezem sem
működik rendesen, de azért fő-
zéskor a hagymát csak én vág-
hatom vele” – mondja a szelle-
mileg is teljesen friss asszony.

„Amikor a nyolcvanéves beteg ér-
dekében megkerestek Judit lá-
nyai, még nem működött szívka-
téteres laboratórium Győrben” –
emlékszik vissza dr. Dézsi Csaba
András professzor, osztályvezető
főorvos. „Akkor súlyos esetben a
mellkas megnyitásával járó műtét

A PACEMAKERLABORBAN

Szerző: Hajba Ferenc
Fotó: O. Jakócs Péter

Torta fogadta a győri kórház pacemaker-ambulanciá -
ján az ellenőrzésre, eszközbeállításra érkező dr. Ru-
zsa Sándornét, akit már a váróteremben megtapsol-
tak a betegek, amikor kiderült, hogy ezen a napon
tölti be századik életévét.

volt az egyetlen sebészeti megol-
dás a beszűkült szíverek okozta
veszélyes állapot megszünteté-
sére. A lábból kioperált ér szívbe
történő bevarrásával kikerülték a
beteg eret. Erre, a már rutinszerű,
biztonságos eljárásra több eset-
ben ma is szükség van. De – főleg
a húsz évvel ezelőtti technikával
– ezek az altatásos nagyműtétek

nyolcvanéves korban nem voltak
veszélytelenek. Én akkor jártam a
budapesti Szív- és Érgyógyászati
Klinikára, Merkely Béla professzor
úrhoz, két évig ott tanultam a
szív erek katéteres tágítását. Át-
tanulmányoztam Judit néni lele-
teit, aztán saját kocsimmal fölvit-
tem magammal a klinikára, és ez-
zel az eljárással sikeresen kitágí-

tottam az ereit. Nagy helyi össze-
fogás és szervezőmunka során
négy hónappal később Győrben is
megnyitottuk a mára már 30 ezer
beteget ellátó katéteres labort.”

Tizennégy évvel ezelőtt szívrit-
must szabályozó pacemakert is
beültettek Győrben Ruzsa Sán-
dornénak. A beavatkozást dr. Var-
ga Dézi főorvosnő, pacemaker-
specialista hajtotta végre. Ezeket
a készülékeket időnként be kell ál-
lítani. A most esedékes ellenőrzés
éppen az asszony századik szüle-
tésnapjára esett. A beavatkozá-
son Varga főorvosnőn kívül részt
vett Judit jelenlegi kardiológusa,
dr. Sebők Zoltán, és Gáspár-Dorák
Zsuzsanna szakasszisztens is.

Dr. Dézsi Csaba András virág-
csokorral köszöntötte a száz -
éves asszonyt, aki úgy fogalma-
zott: hosszú életem titka az or-
vostudomány fejlődése, az or-
vosok lelkiismeretes munkája,
az én hitem és élni akarásom.

Borsi Róbert, annak a körzetnek
az önkormányzati képviselője,
ahol dr. Ruzsáné lakik, Ester-
házy-tortát hozott, amit a beteg
rögtön megkóstolt és megosz-
totta az orvosokkal.

Van négy lányom, öt unokám és
öt dédunokám, van tehát dol-
gom a világon, van értelme az
életemnek – fogalmazott az
asszony, aki otthoni munkája
mellett olvas és rejtvényt fejt.

„VAN MÉG ÉRTELME AZ ÉLETEMNEK”
SZÁZÉVES ASSZONY
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Több mint négy évtizede töret-
len a Győri Balett népszerűsé-
ge, sikert sikerre halmoz a tár-
sulat. Emlékszik még arra a pil-
lanatra, amikor az együtteshez
csatlakozott?
1981-ben a Győri Balett által ala-
pított Gombos Ferenc Általános
Iskola balett tagozatának legelső
évfolyamába nyertem felvételt,
így tulajdonképpen a társulat
azóta az életem része. 43 éve.
Igaz, két évvel ezelőtt, a 30. év -
adom után eljöttem az együttes-
től, de a tanítványaim által igyek-
szem mind a mai napig tovább-
vinni a társulat jó hírét és mind-
azt, amit jelentett és jelent nekem
az együttes a mai napig. Azt hi-
szem, hogy nagyon szerencsések
voltunk, hogy abban a reflektor-
fényben a lehető legjobb meste-
reket és a lehető legjobb tanáro-
kat kaptuk, mint Gombár Judit, Z.
Szabó László, Ihász Ancsa, de
említhetném Váray Lászlót, Sza-
bó Attilát vagy éppen Berek Katit.
Olyan oktatók tanítottak az isko-
lában, akik a Markó Iván által kép-
viselt szellemiséget már akkor
hordozták, hiszen az iskola éppen
azért jött létre, hogy egy ellen-
pontja legyen az akkori magyar
táncoktatásnak. Azt gondolom,
hogy gyerekként Markó Ivánból
abszolút az esszenciát kaptuk.

Szerző: P. Csapucha Adrienn
Fotó: O. Jakócs Péter

Göndör fürtjeivel, kedvességével és átható mosolyával,
no meg persze lenyűgöző tánctehetségével Kara Zsu-
zsanna megkerülhetetlen alakja a Győri Balett 45 éves
történetének. Bár színpadon sajnos már nem láthatjuk
táncolni, tudását igyekszik a fiataloknak átadni.

Ránk mindig a klasszikus, nagy-
betűs gyerekekként tekintett.

Gyerekszereplőként a Győri Ba-
lett számos produkciójában fel-
lépett, majd a Győri Tánc- és
Képzőművészeti Szakközépis-
kola elvégzése után, 1992-ben
a társulathoz szerződött. Még
ugyanebben az évben egyéves
ösztöndíjjal Szentpéterváron, a
Vaganova Balett Akadémián is
kibontakoztatta tehetségét.

Hihetetlen élmény és lehetőség

volt ez, ezúton is köszönöm Kiss
Jánosnak, hogy elengedett az aka-
démiára. Szentpétervár egy jó ér-
telemben vett óriási „sokk” volt.
Megláttam, hogy mennyi minden-
ben kell még fejlődnöm. Rájöttem,
hogy a végtelennek valóban nincs
vége, új dimenziók nyíltak az éle -
temben. Aztán visszajöttem a tár-
sulathoz, és lokálpatriótaként meg
sem fordult a fejemben soha az,
hogy a tudásomat, a bennem lévő
értékeket máshova vigyem el. Az
együttes a második családom volt,
igazi összetartó közösség volt a
miénk. Közben mindig bennem
volt az a vágy is, hogy mellette ta-
nuljak, folyamatosan képezzem
magam, akárcsak most, jelenleg is
tanulok, és terveim, céljaim van-
nak. De azt hiszem, hogy ez mind
a gyökerekből táplálkozik.

Megjárta a ranglétrát. Magán-
táncos, koreográfusasszisztens
volt. Szükség volt ezekre a vál-
tozásokra ahhoz, hogy az le-
gyen, aki most?
Nyilván. Az egy hatalmas váltás,
amikor az ember már nem csak a
maga művészetéért felel. Persze,

egy előadás mindig csapatjáték,
még akkor is, hogyha bármilyen
szóló szerepet kap az ember, de
az mégiscsak egyfajta egocentri-
kusság. Amikor Velekei Lászlótól
lehetőséget kaptam, hogy asz-
szisztensként átmenjek a terem
másik oldalára, a tükörnek háttal,
az egy hihetetlen nagy, belső ta-
nulási folyamat, egy belső utazás
volt. Vagyis, hogy hogyan tudom
kihozni a táncosokból azt a fajta
szépséget, művészi gondolatot,
precizitást, maximalizmust, amit
elképzelek, és hogyan lehet
mindezt egy előadásba foglalni.
Nem könnyű, de kétségkívül há-
lás feladat és örök élmény.

Jelenleg pedagógusként a többi
között a Széchenyi István Egye-
tem Művészeti Karának mes-
teroktatójaként dolgozik, koor-
dinálja a Magyar Táncművészeti
Egyetem kihelyezett képzését,
de fiatalabb korosztályokat is
oktat. Mire ösztönzi a gyereke-
ket, a fiatalokat?
Fontos, hogy önkritikusan, önma-
gukat koordinálva és önmagukat
kívülről és belülről látva tudjanak
fejlődni. Látniuk kell a mai, magyar
élő táncművészet szövetét. A fizi-
kalitás mellett lényeges a szellemi
muníció, vagyis a test és a szel-
lem, a test és a lélek az együtt kell,
hogy párhuzamosan haladjon.
Ebben próbálok iránymutatást
adni, segíteni nekik, hogy úgy fej-
lődjenek, hogy mellette boldogok
lehetnek. Én is ezt kaptam a pá-
lyámtól és a Győri Balettól, egy
karriert, egy életet, és a három
csodálatos gyermekem mellé egy
második családot.

A teljes interjú a gyorplusz.hu-n
olvasható.

A HATÁRAIT PRÓBÁLJA LEGYŐZNI!

KARA ZSUZSANNA: 
A TÁNCMŰVÉSZ MINDIG 
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Patkány: Több kihívással találhat-
ja magát szemben, fontos az óva-
tosság, a körültekintés, megfon-
toltság. Párkapcsolati szempont-
ból kedvezőek a kilátások.

Bivaly: Sikeres évnek nézhet
elébe, ha rugalmasabban áll a
dolgokhoz. A magánélet egyen-
súlyban tartásához kicsit több
energiára lesz szüksége, a pénz-
ügyeket tekintve viszont rámo-
solyoghat a szerencse.

Tigris: Remek időszak bármilyen
„első lépés” megtételéhez. Érde-
mes nyitott szemmel járni, tanu-
lást elkezdeni vagy folytatni, új
vállalkozást indítani. Mind a ma-
gánélet, mind az élet más terüle-
tén érdemes a tiszta, nyílt kom-
munikációra hangsúlyt fektetni,
kerülni a konfrontációt.

Nyúl: A sikeres év feltétele, hogy
minden felesleges dolgot iktas-
son ki az életéből. Ennek gyü-
mölcseként új kapcsolatokra,
előrelépésre, új munkára van le-

Szerző: Földvári Gabriella
Fotó: Kerecsényi Éva

hetősége, akár külföld is szóba
jöhet. Feleslegesen ne költekez-
zen. Párkapcsolata szerencsé-
sen alakulhat.

Sárkány: Új távlatok, új ajtók nyíl-
hatnak, kedvező, váratlan fordu-
latokban nem lesz hiány. Az élet
szinte minden területén pörgés
várható, fontos, hogy képes le-
gyen megélni a pillanatot, ne
hagyja elfutni a lehetőségeket.

Kígyó: Mozgalmas, változatos
és sikeres évnek néz elébe, de
fontos a kellő alaposság, meg-
fontoltság, türelem, az egyenes

beszéd. Pár- és egyéb kapcsola-
tai megújulhatnak, új színt kap-
hatnak. Pénzügyekben legyen
körültekintő.

Ló: A megérzéseknek különösen
nagy szerepe lesz ebben az évben.
Fontos, hogy túláradó energiáját
ésszerűen ossza be, hagyjon és ad-
jon magának lehetőséget a pihe-
nésre is. Munka szempontjából si-
keres évet mondhat magáénak, de
a pénzügyek terén a kulcsszavak
legyenek: éberség, megfontoltság.      

Kecske: Érezheti úgy, hogy most
jött el a cselekvés ideje, s bővel-
kedhet lehetőségekben és segít-
ségben is. Az év egyik kegyeltje
lehet mind a munka, mind a
pénzügyek terén. Társasági élete
határozottan felélénkülhet.

Majom: Az újdonság jegyében
telhet az év, sok kedvező fordu-
latra számíthat munka, tanulás
terén. Bevételei is növekedhet-
nek, de inkább fektessen be, ne
költekezzen feleslegesen. Pár-
kapcsolati szempontból is rá-
mosolyoghat a szerencse, akár
egy utazás alkalmával is.

Kakas: Sodró, lendületes évre
számíthat, váratlan helyzetekkel,
kihívásokkal is találkozhat. Meg-
fontoltsággal, céltudatossággal
és türelemmel minden helyzetet
meg tud oldani. Ne bonyolódjon
felesleges vitákba, és kerülje az
olyan új kapcsolatokat, társuláso-
kat, amelyek eleve döcögősen,
nehézkesen indulnak.

Kutya: Az év energiái azt sugall-
ják, hogy tegye meg azt, amit már
régóta tervez, amit nagyon sze-
retne elérni. Ígéretes évnek néz-
het elébe az, aki tisztában van a
céljaival, és képes összeszedet-
ten a feladatra koncentrálni. Ma-
gánélet terén különösen fontosak
a tisztázó beszélgetések, a kap-
csolatok rendbetétele.

Disznó: A bizonyítás, a lehetősé-
gek éve köszönt rá. Szükség lehet
a felesleges, idejétmúlt dolgok le-
rombolásának, hogy új ajtók nyíl-
hassanak az új energiáknak. A
kreatív kezdeményezések támo-
gatottak. Munka szempontjából
is a megújulás éve lehet. A meg-
élénkülő társasági élet sok öröm-
mel kecsegtet majd.  

Kerecsényi Éva sorselemző, feng-shui-szakértő avatott be bennünket
abba, hogy milyen lehet számunkra a február 3-án kezdődő Jin Fa Kígyó
éve. A szakember általánosságban annyit elárult az előttünk álló évről,
hogy rengeteg izgalmas lehetőséget, sok változást hozhat mindenki-
nek, aki az önismeret és a belső fejlődés útját követve kész merész,
szokatlan dolgokba is belevágni.

KEZDŐDIK A KÍGYÓ ÉVE



Patikamérlegen számítja
ki a helyzeteket, nyitja
és zárja az ajtókat, na-
gyítja fel azokat a pilla-

natokat, amelyek abszurddá te-
szik az életet. A hülyéje című víg-
játékban egy kis jóleső borzongá-
sért sok mindenre képes az em-

ARómer Házban (Teleki
László utca 21.) január
30-án, csütörtökön
17.30-kor A fiú és az

arany köpeny című alkotást te-
kintheti meg a közönség. Ez egy
kiskamasz fiúról, Borjáról szól,
aki Castellonban, egy spanyol
kisvárosban nő fel, ahol a bika -
viadal hagyományának óriási
hatása van az ő életére is. Nagy-
apja saját, beteljesületlen vá-
gyának súlyát, hogy hivatásos
torreádor lehessen, az unokája
vállára helyezi. Abban is remény-
kedik, hogy ez majd kimenti a
családot a szegénységből. Így
Borja torreádornak képezi magát.

A Budapesti Nemzetközi Dokumentumfilm Fesztivált
2014 óta rendezik meg, amely a világ legfrissebb, ran-
gos, nemzetközi sikereket elért, egész estés dokumen-
tumfilmjeinek fóruma és versenye. A rendezvény része-
ként Győrben is lesznek vetítések.

Ezenkívül további két filmet is
láthat a győri közönség. A Ger-
lach, az utolsó földműves (január
31., péntek 17.30) az egyik utolsó
régimódi növénytermesztőt mu-
tatja be, aki Amszterdam külvá-
rosában a modern világ térhódí-
tásával mit sem törődve a saját
tempójában dolgozik, miközben a
külvilág egyre erőszakosabban
fenyegeti megszokott életét. A
Sellőlányok viharban (január
31., péntek 19.00) egy, a tokiói
olimpián bronzérmes ukrán
szinkronúszó ikerpárról szól,
akik a háború ellenére is rendít-
hetetlenül készülnek a párizsi
ötkarikás játékokra.

A nagy vígjátékszerző,
Georges Feydeau, az ab-
szurd dráma előfutára, kí-
méletlen őszinteséggel áb-
rázolja, miként teszi magát
nevetségessé az ember.

Szerző: P. Csapucha Adrienn
Fotó: O. Jakócs Péter

legnagyobb éltetője és mozgató-
rugója, ez pedig a figyelem” – me-
sélt a mű hátteréről a színésznő.

A történet elszenvedője a férj,
Crépin Vatelin, akit Bródy Norbert
alakít. „Tulajdonképpen minden-
ből ki vagyok hagyva. Valószínű-
leg éppen ezért vagyok én a má-
sik nagy hülye, mert nem vettem
észre, hogy mi folyik a hátam mö-
gött. A szívem legnagyobb szere-
tetével élem ezt a házasságot,
boldog vagyok, mindig mindenki-
nek jót akarok tenni. De egy régi
botlásom előbukkan a múltból,
azt próbálom minél hamarabb
semmissé tenni” – kezdett bele a
sztorizásba a színész.

ber, például félremagyaráz, meg-
csal, konspirál, fura helyzetekbe
keveri magát. Bármi, csak pörög-
jön az élet. Márpedig a Győri
Nemzeti Színházban pörögni fog,
a nagyszínházban január 18-tól
láthatjuk a darabot.

A szerelem szőtte kuszaság,
egy francia bohózat gyönyörű
enteriőrben bontakozik ki váro-
sunkban, Pataki András rende-
zésében.

„A darab olyan felhőtlen kikap-
csolódást szeretne nyújtani, ami
populáris ajánlatával széles ré-
tegek megszólítására képes.
Olyan az alapanyag egyébként,

mint egy svédasztal, lehet róla
venni, de messze sem olyan ki-
forrott dráma, mint ugyanettől a
szerzőtől a Bolha a fülbe című
darab” – nyilatkozta a rendező,
hozzátéve, hogy mai ritmusúvá
kellett formálniuk a produkciót.

Az igazságát és a mélységét is ke-
resi a mű Sík Frida karakterének,
aki a feleség, Lucienne bőrébe bújt
bele. „Sok tekintetben tudok azo-
nosulni a női alakkal, és azt gon-
dolom, nemcsak én, hanem na-
gyon sok hölgy néző is hasonlóan
fog érezni. Egy fiatal nő, akinek a
házassága kissé elfáradt a hétköz-
napok sűrűjében, elveszett a va-
rázs. Elveszett az, ami a nőnek a

A BOLDOG EMBER!
RÉMISZTŐ

VETÍTENEK GYŐRBEN
DOKUMENTUMFILMEKET

NAGYSZERŰ
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A  helyes megfejtést jövő hét szerdáig küldheti be szerkesztőségünkbe: 9023 Győr, Kodály Zoltán u. 32/a
vagy jatek@gyorplusz.hu. A szerencsés megfejtő nyereménye páros mozijegy, amely beváltható a
Cinema City Győr moziban szabadon válaszott filmre a premier után két héttel. Előző rejtvényünk
nyertesét e-mailben, illetve postán értesítjük.

PROGRAMAJÁNLÓ   

Pelle János: „Zsidókérdés’’ és magyar társa-
dalom 1938–1956 című könyvének bemuta-
tóján vehetnek részt január 24-én 17 órakor a
Kisfaludy Károly Könyvtár 2. emeleti rendez-
vénytermében.   > > >

Szeretettel várják az érdeklődőket január 24-én
17 órakor az Író Alkotók Klubja irodalmi műso-
rára, Magyar irodalom az évfordulók tükrében
– Fodor Ákos, Petri György, Rejtő Jenő és Re-
ményik Sándor nyomában címmel, a Gyárvárosi
Közösségi Ház és Fiókkönyvtárban.   > > >

Izgalmas előadásokon keresztül ismerkedhe-
tünk meg Győr és a térség történelmével a XXVI.
Győri és a XII. Kisalföldi Levéltári Napon január

28-án 10 és 15 óra között a Brenner János Hit-
tudományi Főiskola Dísztermében.   > > >

A Bencés esték előadás-sorozat következő est-
jére január 30-án 18.30-kor kerül sor a győri
bencés gimnázium dísztermében. Barla Ferenc
fizikus előadásának témája: Jedlik Ányos a 19.
század tudományos életében.   > > >

Laczó Zoltán Vince, Számvetés – 60 című
könyvének bemutatóját rendezik meg február
4-én, kedden 18 órai kezdettel a Vaskakas
Bábszínház kamaratermében. A könyvbemu-
tatót szerzői koncert kíséri.   > > >

„Flóra – A Lét misztériuma” címmel látható ki-
állítás a (VOKE) Arany János Művelődési Ház
(Győr, Révai utca 5.) kisgalériájában, Fülöp Pé-
ter fotográfus, költő fotográfiáiból. A tárlat
megtekinthető mindennap 10-től 18 óráig.
Info: www.fpfoto.hu   > > >

Gyermekfarsangra várják a családokat február
8-án 15.30-tól a Pinnyédi Művelődési Házba
(Szent Vendel u. 9.). Jelentkezni február 3-ig le-
het telefonon: 96/315-317, 20/479-3739
vagy e-mailben: ujmuvhaz@gmail.com.   > > >

Küldje el programajánlóját 
a rendezvény  időpontja előtt két héttel: 
media@gyorplusz.hu

Összeállította: Csollán Tamara

Száz évvel ezelőtt 1925. január 22-én jelent meg az első magyar keresztrejtvény
a Ma este 43. oldalán. A keresztrejtvény elődjének számító feladványok már a 19.
századi Angliában megjelentek. A mai értelemben vett keresztrejtvény megszü-
letését hivatalosan mégis 1913. december 21-re datáljuk, szülőatyjának pedig a
liverpooli származású Arthur Wynne-t tekintjük, aki a New York World magazin
vasárnapi mellékletében tette közzé szókeresztezős játékát. 



Tűz esetén az azonnali reagálás elen-
gedhetetlen, az ehhez szükséges
mennyiségű víz gyors hozzáférését
pedig a tűzcsapok biztosítják a tűz-

oltók részére. Rendkívül fontos, hogy a tűz-
csapok megfelelően működjenek, emiatt
társaságunk évente legalább egyszer ellen-
őrzi azokat, szükség esetén cseréli, biztosít-
va ezzel a megfelelő működést.

A tűzcsapok karbantartási munkái során a
felhasználók nyomásingadozást és az
áramlási viszonyok megváltozása miatt át-
meneti vízelszíneződést tapasztalhatnak. Ez
okozhat némi kellemetlenséget a felhaszná-
lók számára, de ezen munkafolyamatok
mind hozzájárulnak ahhoz, hogy a tűzoltók
vészhelyzet esetén mindig számíthassanak
a tűzcsapok megbízható működésére.
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Aki még nem tette meg, az január 31-ig elvi-
heti a karácsonyfáját a Győr-Szol Zrt. által
biztosított 117 gyűjtőhely egyikére. A belvá-
rosban fenyőfagyűjtő ketrecek, a lakótele-

peken táblával kijelölt helyek jelzik a gyűjtőpontokat.
A szolgáltató ezúton is kéri a lakosságot, hogy a fákat
mindenki a kijelölt gyűjtőhelyekre vigye. A Győrben
rendszeresen összegyűjtött mintegy 35-40 ezer da-
rab karácsonyfát hasznosítják, ezért a Győr-Szol Zrt.
kéri, hogy a fenyőfákról a díszeket, a fényfüzéreket és
a talpakat kidobás előtt mindenki szedje le.

A karácsonyfák díszek nélkül és összeaprítva elhe-
lyezhetőek a GYHG Győri Hulladékgazdálkodási Non-
profit Kft. működési területén a négylakásosnál ki-
sebb társasházi lakóközösségek részére és a családi
házas övezetekben biztosított barna fedeles bioku-
kában is. A fenyőket ugyancsak díszek nélkül a GYHG
befogadja a hulladékudvarokban is, mérlegelést kö-
vetően a volt karácsonyfát a zöldhulladékgyűjtő kon-
ténerben lehet elhelyezni.

A fenyőgyűjtők helyek a www.gyorszol.hu honlapon
megtalálhatók.

A fenti időpontokban a Regionális Vérellátó Központban várjuk a vért adni szándékozókat (Győr, Magyar u. 8.).
A véradók részére a Dr. Petz Lajos Parkolóházban (Vasvári Pál utca) az első óra díjmentes, utána 200 Ft/óra díj fizetendő, de a díjszámítás 15 perces egységekben történik.

Mivel minden családban előfordulhat, hogy a család egyik tagjának vagy ismerősének vérre vagy vérkészítményre
van szüksége, kérünk minden jó szándékú, segítőkész embert, jelentkezzen véradásra!

Két véradás között 56 napnak kell 
eltelnie. Ennyi időre van szüksége a 
szervezetünknek, hogy regenerálódjon.

Hétfő–szerda: 7–16 (véradók fogadása 7–15.30) • Csütörtök: 7–18
(véradók fogadása 7–17.30) • Péntek: 7–14 (véradók fogadása 7–13.30)

Szöveg és fotó: Borsi Viktória/Pannon-Víz Zrt.

A Pannon-Víz Zrt. működési területén a
törzshálózaton egyaránt találhatók tűzvizet
szolgáltató föld alatti és föld feletti tűzcsa-
pok. A közel nyolcezer darab tűzcsap rend-
szeres ellenőrzési és karbantartási munkáit
társaságunk ütemezetten végzi az év során.

A Pannon-Víz Zrt. kéri a felhasználók meg-
értését és türelmét a munkafolyamatok
elvégzésének idején, hiszen a tűzcsapok
rendszeres karbantartása elengedhetet-
len a megfelelő működésük biztosítása ér-
dekében.

Az év elejével ismételten elindulnak a
Pannon-Víz Zrt. üzemeltetésében lévő
tűzcsapok ütemezett ellenőrzési
munkái. A tűzcsapok a tűzvédelmi fel-
adatok ellátása miatt kiemelten fon-
tos részei a vízhálózatnak.

A FENYŐFÁK JANUÁR 31-IG VIHETŐEK EL
A KIJELÖLT GYŰJTŐHELYEKRE

ÜTEMEZETT TŰZCSAP-KARBANTARTÁSI 
MUNKÁKAT VÉGEZ

A PANNON-VÍZ ZRT.
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Térdartrózisban, térdízületi ko-
pásban szenvedő betegeket
(férfi vagy nő, 50 és 80 év közötti
életkor) keresünk, akik szívesen
vennének részt egy orvostudo-
mányi kutatásban, melynek so-
rán a Gyirmót Sport & Wellness
Hotel termálvizét vizsgáljuk. A
vizsgálat három orvosi látoga-
tásból és 15 alkalommal 30 per-
ces kádfürdőzésből áll. Az utolsó
fürdőzést követően 12 héttel
egy kontroll felméréssel zárul a
vizsgálat. A vizsgálatban való
részvétel teljesen önkéntes és
nem jár anyagi támogatással. Az
Ön szállítását az otthonától az

orvosi kezelésre és a fürdőbe
szükség esetén mi biztosítjuk.

A kutatás során részletesen tájé-
koztatjuk a kutatás menetéről, az
előnyökről és kockázatokról, és
akkor kezdjük el, ha Ön részletes
tájékoztatásunk után írásban be-
leegyezését adja. Ezt a beleegye-
zést bármikor, akár minden indok-
lás nélkül vissza is vonhatja.

Személyi és egészségügyi adatai -
kat bizalmasan, a vonatkozó jog-
szabályoknak megfelelően kezel-
jük. Ha érdekli a részvétel, kész-
séggel állunk a rendelkezésére. (x)

Térdartrózisban, térdízületi kopásban szenvedő 
betegeket keresünk termálfürdős kutatáshoz

Az orvostudományi kutatást szakmai-etikai szempontból a Nemzeti Népegészségügyi 
és Gyógyszerészeti Központ és az Egészségügyi Tudományos Tanács engedélyezte.

A vizsgálat helyszíne: Egészségház, 9155 Lébény, Iskola u. 42.
További információ és jelentkezés: Dr. Csákány Adalbert

Telefon (munkaidőben): 06 70 433 6685 E-mail: drcsakany@freemail.hu

Az együttműködés fon-
tos állomása volt a
Széchenyi-egyetem
vezetőinek látogatása,

és az azt követő közös projektek
lehetőségeinek megbeszélése a
cég telephelyén. 

Dr. Kovács Zsolt és dr. Lukács
Eszter elnökhelyetteseket, és dr.
Torma András tanszékvezetőt
Nagy Csaba, a GYHG ügyvezető-
je, Lévai Zoltán stratégiai és in-
formatikai igazgató, valamint
Pereszlényi Erika szervezetirá-
nyítási és innovációs igazgató
fogadta. Ők mutatták be a mun-
kafolyamatokat, és ismertették
szakmai elképzelésüket az
egyetemmel történő együttmű-
ködésre.

Az átgondolt jövőképpel rendelkező Győri Hulladék-
gazdálkodási Nonprofit Kft. (GYHG) szélesítette ed-
dig is létező szakmai együttműködését a Széchenyi
István Egyetemmel. A környezetbarát hulladékkeze-
lés számtalan lehetőséget kínál a közös gondolko-
dásra a tudománnyal, a szakszerűség, a modernitás
és a képzés jegyében.

A beszélgetés során nagyon
sok kreatív ötlet merült fel. Kö-
zös projektmunkákat határoz-
tak el, és terveztek meg az
egyetem különböző tanszékei -
vel. Tovább fejlesztik a környe-
zetmérnökök által már kidol-
gozott programokat. Erre jó
alapot jelent, hogy a GYHG már
most is gyakorlati helyszínként
működik a környezetmérnök-
hallgatók számára. A zöld gon-
dolat egyébként is rengeteg
közös érintkezési pontot kínál
az oktatásban.

A speciális szakemberképzés hi-
ánypótló oktatás lehet a hulla-
dékgazdálkodás területén. Az
együttműködés lehetőséget te-
remt a GYHG munkatársainak

képzésére is, úgynevezett mik-
rotanúsítványos oktatás kereté-
ben. A GYHG jól felkészült szak-
emberei is részt tudnak venni
oktatóként az egyetem szakmai
képzéseiben.

A GYHG a lakossági edukációt is
fontos feladatának tartja. Eh-
hez, és a gyerekek érzékenyíté-
séhez, a zöld tudatosság erősí-
téséhez az egyetem is hozzájá-
rul, mely több területen is fel-
adatot vállal a hulladékok újra-
hasznosításában.

A megbeszélés résztvevői sze-
rint a különböző helyi értékek
szinergizmusa, közös hasznosí-
tása jól szolgálja a város, a gaz-
daság, a környezetvédelem s az
oktatás érdekeit is. A GYHG fej-
lett hulladékkezelési, és egyre
modernebb szolgáltató munka-
kultúrája, nyitottsága a tudo-
mányra és a korszerűségre, az új
megoldásokra, jól illeszkedik a
Széchenyi István Egyetem tö-
rekvéseihez. Ez garantálja a szo-
ros együttműködés várható si-
kereit is.

MODERNITÁS, SZAKSZERŰSÉG, TUDOMÁNYOS IGÉNY

A GYHG ÉS A SZÉCHENYI-EGYETEM
ÉRDEMI EGYÜTTMŰKÖDÉSE
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Előrehaladott állapotban van az idei felnőtt
Európa-bajnokság és junior világbajnokság
megrendezésének előkészítése – jelentette be
Czeller Béla, a Magyar Jet-Ski Szövetség elnö-
ke. A sportvezető erről a szervezet hagyomá-
nyos év eleji díjkiosztó ünnepségén beszélt. „A
tervek szerint július 31. és augusztus 3. között
ismét világversenyeknek adhat otthont Győr-
zámoly. Természetesen ez akkor biztos, amikor
az utolsó szerződésre is aláírás kerül” –
jegyez te meg Czeller Béla.

Tavaly a hazai rendezésű Eb-n és vb-n az összes
korosztályt és kategóriát beleszámítva kilenc ér-
met – közte három aranyat – szereztek a magyar
jet-ski-válogatott tagjai. A nemzeti csapat ezzel
az Eb-n a második, a junior vb-n pedig a harmadik
lett az éremtáblázaton. A világversenyt ugyan-
csak Győrzámolyon  bonyolították le.

ÚJRA FELBŐGHETNEK 
A MOTOROK GYŐRZÁMOLYON

„Az ilyen pillanatokért, ezekért az
izgalmakért érdemes klubveze-
tőként dolgozni” – ezzel a fel-
ütéssel kezdte a beszélgetést
Endrődi Péter a néhány nappal
korábban kivívott, Brest Bretagne
elleni, egygólos győzelem kap-
csán. „A Győri Audi ETO-nak nem
lehet más célja, mint a Bajnokok
Ligája-sorozatot megnyerni. Ez a
győzelmi kényszer egyrészt jó:
azért akarnak idejönni a világsz-
tárok, mert itt látnak lehetőséget,
hogy BL-t, bajnokságot és kupát
nyerjenek” – emelte ki az ügyve-
zető, majd hozzátette, a dolguk
egyre nehezebb a konkurencia
erősödésével, de szépen veszik
az akadályokat Per Johansson
irányítása alatt, akit 2024 tava-
szán szerződtetett a klub. „Az
előző szezonban klubvezetőként
a legnehezebb döntést kellett
meghozni a Magyar Kupa Final
Four után. Utólag mondhatjuk,
hogy jól döntöttünk” – árulta el
Endrődi Péter. Az eltelt idő bebi-
zonyította, hogy a játékosok és
az edző között „működik a ké-
mia”, az új érkezők hamar be tud-
tak illeszkedni a csapatba, a BL
megnyerése pedig rég nem látott
jel volt.

Az összhang miatt döntöttek a
vezetőedző további foglalkoz-
tatása mellett, ám a kontrak-
tust rugalmas kritériumok
mentén állították össze annak
érdekében, hogy mindkét fél-
nek megfelelő mozgásteret
biztosítson. Endrődi Péter ki -
emelte, hogy a klub vonzó a já-
tékosok számára, nem feltétle-
nül a kiugróan magas fizeté-
sekkel, hanem inkább a presztízs -

értékkel bíró trófeákkal. Az
ügyvezető érthetetlenül áll a
Vipers sorsa előtt. A kívülről
stabilnak tűnő vállalkozás fél
éven belül másodszor „dobta
be a törölközőt”. Endrődi Péter
szerint fair döntést hozott az
EHF (Európai Kézilabda Szövet-
ség), amikor úgy határozott,
hogy odaadja a még nem leját-
szott mérkőzéseknél az ellen-
feleknek a győzelemért járó

pontokat, így a csoport jelenle-
gi állása nem borult fel.

A klub célja a BL-cím megtartása
és az, hogy a magyar bajnoki tró-
fea visszatérjen Győrbe. Ez utób-
bira is adottak a lehetőségek,
Endrődi Péter bízik abban, hogy a
Fraditól elszenvedett fájó vereség
után, a májusi – már most telt
házas – visszavágón sikerül itt-
hon tartani a pontokat.

Szerző: Venesz Klaudia
Fotó: O. Jakócs Péter

Endrődi Péter, a Győri ETO
KC ügyvezetője a klub aktu-
ális helyzetéről beszélt a
Győr+ Rádióban. ENDRŐDI PÉTER:

NEM VOLT MÉG 
OLYAN JÁTÉKOS, AKI 

NE AKART VOLNA 
ETO-MEZBEN 
SZEREPELNI
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Eszter hét évig kézilab-
dázott, aztán amikor
jött a világjárvány, ott-
hon ülve kipróbálta

édesapja kedvenc játékát, ami-
től megváltozott az élete. El-

Németh Eszter 17 évesen lett 2024 legjobb magyar női gyorsasági autóversenyzője,
aki kézilabdázóból egy véletlen játék folytán lett autóversenyző. A győri lány útja az
ETO Kézilabda Akadémiájáról vezetett az autóversenyzés világába. Eszter mesélt a női
jelenlétről a motorsportban, a sikereiről, a versenyekről, és a mentális felkészültség
fontosságáról is.

Szerző: Földvári Gabriella
Fotó: SpeedLight Photo Agency Kft.

kezdett játékkonzolon autószi-
mulátorozni. A Need for Speed -
ben és a Gran Turismóban ha-
mar lekörözte apukáját. Ezen a
sikeren felbuzdulva a kontrol-
lert felváltotta a kormány,
majd a szimulátorülés. Azon-
ban ez is kevésnek bizonyult a
középiskolás lány számára és

ESZTER, 
AZ AUTÓVERSENYZŐ

kipróbálta a gokartozást. Mivel
ebben is jónak bizonyult, bene-
vezett egy bajnokságra, ahol a
férfiak között egyből harmadik
lett. „Mondják, hogy tehetsé-
ges vagyok, jó képességű, én
meg csak odamegyek, azt csi-
nálom, amit kell és jönnek az
eredmények” – mondja szeré-
nyen a lány.

A bérgokartos verseny követke-
ző fordulójában már ő volt a leg-
jobb, így váltott a versenygo-
kartra, de ott úgy érezte, hát-
rányban van, hiszen volt, aki
ötéves kora óta versenyzett, ő
pedig ekkor 15 éves volt.

„Nem teljesen ösztönös, amit
csinálok, de saját edzőm még
nincs, hiszen ebben a sportban
minden az anyagiakon múlik.
Egyébként egy autóversenyzős
táborban tanultam meg vezetni”
– meséli Eszter.

A gokartot követte az autó, je-
lenleg egy Suzuki Swifttel verse-
nyez, a motor 1,4 turbo, 170 ló-
erős, és 6 dugattyús féknyereg-
gel rendelkezik. Eszter beneve-
zett a Swift Cup Europe kupába,
ahol egyedüli nőként, hat ver-
senyből négyen elindult és a
szlovák ringen dobogóra is áll-
hatott.

A fiatal versenyző úgy ér el si-
kereket, hogy nem áll mögötte
egy komplett team. Szülei se-
gítik, támogatják, van egy sze-
relője és egy telemetriás szak-
embere.

Mint mondja, az autósportban
minden az anyagiak függvénye,
de a család előrenéz, szponzo-
rok, támogatók segítségére szá-
mítanak, hogy lányuk álma való-
ra válhasson.

„Örök szenvedély ez számomra,
szinte bármit képes lennék ezért
feláldozni! Álmom, hogy egy 24
órás Le Mans-t teljesíthessek!”
– zárta a beszélgetést Németh
Eszter.

CBA Kismegyer Gyôr, Mohi u. 9.
Príma Gyôr, Ifjúság körút 36.
Príma Gyôr-Ménfôcsanak, Új élet u. 19.
Príma Gyôrzámoly, Ancsali u.
Príma Gyôrújbarát, Széchenyi körút 18.
CBA Delikát Gyôr, Mónus Illés u. 24/b
CBA Delikát Gyôr, Szigethy Attila út 80.

Príma és CBA üzleteinkbe
várjuk jelentkezését 

áruforgalmi ügyintézô,
bolti üzletvezetô, 

bolti mûszakvezetô,
bolti eladó-pénztáros

munkakörbe.
Pályakezdôk, nyugdíjasok

jelentkezését is várjuk. Jelentkezés
helyben, az üzletvezetônél 

vagy fényképes ön életrajzokat a
munkahelygyor@gmail.com

e-mail-címre várjuk.

Kiemelt ajánlat: január 24—30.

Csirkemáj

Sertés hátsó csülök

Privat mangalica nemes-
penészes házi vastag-
kolbász

Sertésmáj

359 Ft/kg

5499 Ft/kg

499 Ft/kg

1699 Ft/kg

HB lager sör
0,5 l, 398 Ft/l

1299 Ft/kg

Sertésfarok 799 Ft/kg
Sertésköröm 500 Ft/kg
Sertésbôr 500 Ft/kg

Sertéslapocka

Sertéskaraj csont nélkül 1799 Ft/kg
Sertéstarja csont nélkül 1799 Ft/kg

Sertésvelô 1490 Ft/kg
Sertés húsos császárvég 1399 Ft/kg
Sertés húsos csont 650 Ft/kg

Csirkeszárny 549 Ft/kg
Csirkeláb 959 Ft/kg

Privat szarvas nemespenészes 
vastagkolbász 5499 Ft/kg

199 Ft/db

Burgonya 5-10-15 kg csomagolásban

199 Ft/kg




